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Komisja Kultury i Środków Przekazu, obradująca pod przewodnictwem poseł 
Elżbiety Kruk (PiS), przewodniczącej Komisji, rozpatrzyła:

– wniosek o powołanie podkomisji nadzwyczajnej do rozpatrzenia rządo-
wego projektu ustawy o zbiorowym zarządzaniu prawami autorskimi i pra-
wami pokrewnymi (druk nr 2232).

W posiedzeniu wziął udział Paweł Lewandowski podsekretarz stanu w Ministerstwie Kultury i Dzie-
dzictwa Narodowego wraz ze współpracownikami.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Joanna Góral, Eliza Kalita – z sekreta-
riatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych; Magdalena Klorek, Ewelina Roguska – legislatorzy 
z Biura Legislacyjnego.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Witam państwa. Otwieram posiedzenie Komisji Kultury i Środków Przekazu. Stwier-
dzam kworum. Porządek dzienny posiedzenia obejmuje: rozpatrzenie wniosku o powo-
łanie podkomisji nadzwyczajnej do rozpatrzenia rządowego projektu ustawy o zbioro-
wym zarządzaniu prawami autorskimi i prawami pokrewnymi z druku nr 2232. Czy jest 
sprzeciw wobec przyjęcia porządku dziennego? Nie słyszę.
Zgłaszam więc wniosek o powołanie podkomisji nadzwyczajnej do szczegółowego roz-

patrzenia tego projektu ustawy. Proponuję, aby podkomisja liczyła 9 osób. Czy są uwagi? 
Bardzo proszę.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Dziękuję za udzielenie mi głosu, pani przewodnicząca. Nie wiem, czy na tym etapie dys-
kusji na temat podkomisji powinna się pojawić ta moja uwaga czy prośba. Mianowicie 
chodzi o to, żeby w tej podkomisji pracowali również eksperci.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Ale to już jest etap w podkomisji.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
To są kompetencje… Dobrze.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Tak, od tego rozpoczniemy posiedzenie podkomisji, że sobie ustalimy tryb pracy.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Bez udziału ekspertów ta podkomisja oczywiście nie będzie miała sensu, więc to jest 
bardzo ważny element pracy tej Komisji. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Czy są jeszcze jakieś uwagi? Nie ma. Rozumiem, że Komisja zaakceptowała tę propozy-
cję. Od razu zgłoszę propozycje na 5 członków tej podkomisji. Zgłoszę siebie, pana posła 
Babinetza, pana posła Krzysztofa Czabańskiego, pana posła Roberta Kołakowskiego 
i panią poseł Czerwińską.

Poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Przepraszam.
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Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Bardzo proszę.

Poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Nie wpadłam na taki pomysł, dlatego nie zgłaszałam uwag, bo rzeczywiście powinniśmy 
poprosić panią przewodniczącą o proporcje tej 9-osobowej podkomisji, a tu widzę…

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Teraz z mojej propozycji widać, jakie proponuję proporcje.

Poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Widać, ale chyba nie ma do końca takiej zgody, żeby było 5 przedstawicieli PiS, a pozo-
stałe Kluby mają po 1 przedstawicielu. To w ogóle nie ma zgody, pani przewodnicząca 
i nie ma potrzeby. To chciałam pani uświadomić – nie ma potrzeby takiego konstruowa-
nia podkomisji.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
W takim razie jeśli nie ma zgody, poddaję ten wniosek pod głosowanie.
Kto jest za powołaniem podkomisji w składzie 9 osób: 5 osób z PiS i 4 osoby z pozo-

stałych Klubów? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Bardzo proszę o podanie wyników.

Sekretarz Komisji Eliza Kalita:
Za – 11, przeciw – 7, 1 – wstrzymujący się.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Komisja przyjęła tę propozycję. Już zgłosiłam swoje kandydatury. Bardzo proszę o inne 
kandydatury. Bardzo proszę – pani przewodnicząca Katarasińska.

Poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Zgłaszam pana posła Grzegorza Furgo i Iwonę Śledzińską-Katarasińską.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Bardzo proszę – pan poseł Liroy.

Poseł Piotr Liroy-Marzec (niez.):
Chciałem oczywiście zgłosić siebie do podkomisji. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Bardzo proszę – pani poseł Zielińska.

Poseł Elżbieta Zielińska (Kukiz15):
Chciałabym zaproponować pana Piotra Apela.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Przepraszam bardzo, czy mogłaby pani powtórzyć, bo nie usłyszałam? Tak. Bardzo pro-
szę – pan przewodniczący Mieszkowski.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Proporcje oczywiście są przemocowe i w przypadku…

Głos z sali:
Demokratyczne.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Nie są demokratyczne. Proszę państwa, ta ustawa jest niezwykle ważna i nie ma żad-
nych podstaw, żeby PiS miało większość w tej podkomisji.

Głos z sali:
Wyborcy tak chcieli, to…

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Kto ma większość w parlamencie, to jest taka proporcja w parlamencie.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Proszę pana, oczywiście trzeba szanować decyzję wyborców, natomiast wtedy, kiedy roz-
mawiamy o konstruowaniu ustaw i zastanawiamy się nad jakością demokracji, warto 
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wziąć pod uwagę również mniejszości parlamentarne, panie pośle. To jest element pod-
stawowy w myśleniu o demokracji. Namawiam pana do edukacji w związku z tym.
Zgłaszam 2 osoby do podkomisji: Joannę Scheuring-Wielgus i Krzysztofa Mieszkow-

skiego, czyli siebie.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Oczywiście zdaje pan sobie sprawę, że Komisja będzie musiała głosować, ponieważ jest 
więcej kandydatów zgłoszonych, ale zwracam uwagę, że jest dwoje kandydatów zgłoszo-
nych z Nowoczesnej. Będą konkurować ze sobą.

Poseł Joanna Scheuring-Wielgus (N):
Przepraszam bardzo, czy mogę?

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Bardzo proszę.

Poseł Joanna Scheuring-Wielgus (N):
Chyba założyła pani, że będzie po osobie z jednego klubu, czy tak? Ile mamy Klubów? 
Wie pani, ile mamy Klubów? Nie może więc być tak, że pani będzie wykluczała posłów 
Nowoczesnej z tej dziewiątki.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Ja nie wykluczam posłów z Nowoczesnej. Zwróciłam uwagę, że zgłosili państwo dwie 
kandydatury. To jest chyba poważna różnica.

Poseł Joanna Scheuring-Wielgus (N):
To chyba pokazuje,  że jesteśmy  zainteresowani  tym,  aby pracować w tej  podkomisji 
i bardzo bym chciała, abyście państwo skorzystali z naszego doświadczenia. Powtarzam 
– doświadczenia, bo my akurat mamy doświadczenie w tym temacie.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Czy są jeszcze inne kandydatury? W takim razie poddaję pod głosowanie poszczególne 
kandydatury.

Głos z sali:
A PSL?

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
A gdzie jest PSL? Przepraszam bardzo, co to jest za pytanie: PSL? No nie ma PSL, nie 
widzę kandydatury PSL ani przedstawicielki PSL, która w zasadzie nie uczestniczy 
w pracach Komisji.

Poseł Joanna Scheuring-Wielgus (N):
Nie ma pani prawa tak mówić. Przedstawicielka PSL bardzo często uczestniczy w pracach 
Komisji i pani obowiązkiem jest dopilnowanie tego, aby w tej podkomisji byli przedsta-
wiciele wszystkich Klubów Parlamentarnych, a nie tylko wyłącznie PiS z przewagą PiS.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Moim obowiązkiem jest dopilnowanie, aby tu pracowały osoby zainteresowane i niewąt-
pliwie z czymś takim bym się zgodziła, ale na pewno nie to, żebym zmuszała do pracy 
tych, którzy nie są zainteresowani pracą w podkomisji.
Czy są jeszcze inne kandydatury? Nie ma, czyli lista jest zamknięta. W związku z tym, 

że zostało zgłoszonych 12 osób, proponuję jednak zmianę liczby członków podkomisji, jeśli 
oczywiście Komisja by się zgodziła. Przegłosowaliśmy 9, a proponuję, żeby było 11 osób.
Bardzo proszę – kto jest za tym, aby powołać podkomisję 11-osobową? (22) Dziękuję 

bardzo. Czy Klub Nowoczesna podtrzymuje wolę zgłoszenia 2 osób do podkomisji?

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Podtrzymuje.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
W taki razie prowadzę głosowanie imienne. Bardzo proszę – przekazuję teraz głos panu 
posłowi.
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Poseł Piotr Babinetz (PiS):
W takim razie przechodzimy do głosowania. Kto jest za tym, aby członkiem podkomisji 
była pani przewodnicząca Elżbieta Kruk? Dziękuję bardzo. Kto jest przeciw? Dziękuję. 
Kto się wstrzymał? Dziękuję. Proszę o podanie wyników.

Sekretarz Komisji Eliza Kalita:
Za 23 głosy.

Poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę – kto jest za tym, aby członkiem podkomisji został pan 
poseł Piotr Babinetz? (21) Kto jest przeciw? (0) Kto się wstrzymał?(1)
Bardzo proszę – kto jest za tym, aby członkiem podkomisji został pan poseł Krzysztof 

Czabański? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Bardzo proszę o podanie wyników.

Sekretarz Komisji Eliza Kalita:
Za 18 głosów5 – wstrzymujących się.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Bardzo proszę – kto jest za tym, aby członkiem podkomisji została pani poseł Czerwiń-
ska? (15) Kto jest przeciw? (0) Kto się wstrzymał? (9)
Kto jest za tym, aby członkiem podkomisji został pan poseł Kołakowski? (20) Kto jest 

przeciw? (0) Kto się wstrzymał? (1)
Zgłaszam również jako członka podkomisji pana posła Pudę i poddaję pod głosowa-

nie. Pan poseł się zgadza, czy tak? Kto jest za tym, aby pan poseł Puda został członkiem 
podkomisji? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Proszę podać wyniki.

Sekretarz Komisji Eliza Kalita:
Za 15 głosów, przeciw – 1, 7 – wstrzymujących się.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Bardzo proszę – kto jest za tym, aby członkiem podkomisji została pani przewodnicząca 
Śledzińska-Katarasińska? (15) Kto jest przeciw? (0) Kto się wstrzymał?(7)
Kto jest za tym, aby członkiem podkomisji został pan poseł Grzegorz Furgo? (13) Kto 

jest przeciw? (0) Kto się wstrzymał? (9)
Kto jest za tym, aby członkiem podkomisji został pan poseł Liroy? Kto jest przeciw? 

Kto się wstrzymał? Proszę podać wyniki.

Sekretarz Komisji Eliza Kalita:
Za 25 głosów.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Dziękuję bardzo. Kto jest za tym, aby członkiem podkomisji został pan poseł Apel? (23) 
Kto jest przeciw?(0) Kto się wstrzymał? (0)
Bardzo proszę – kto jest za tym, aby członkiem podkomisji została pani poseł Wielgus? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Bardzo proszę o podanie wyników.

Sekretarz Komisji Eliza Kalita:
Za – 12 głosów, przeciw – 7, 5 – wstrzymujących się.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Kto jest za tym, aby członkiem podkomisji został pan poseł Mieszkowski? Kto jest prze-
ciw? Kto się wstrzymał? Bardzo proszę o podanie wyników.

Sekretarz Komisji Eliza Kalita:
Za 12 głosów, 3 – przeciw, 11 – wstrzymujących się

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Ponieważ mamy 1 osobę nadplanowo, to chciałabym wiedzieć, kto dostał najmniej głosów.

Sekretarz Komisji Eliza Kalita:
Ze wszystkich?
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Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Tak, ze wszystkich.

Sekretarz Komisji Eliza Kalita:
Dwie ostatnie propozycje, czyli poseł Mieszkowski i poseł Scheuring-Wielgus – po 12 
głosów.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Jest po równo, tak? Zatem musimy powtórzyć głosowanie nad tymi dwiema kandydatu-
rami? Czy jest sprzeciw? Mam jeszcze pytanie – być może jednak państwo porozumiecie 
się między sobą? Bardzo proszę – pan przewodniczący Mieszkowski.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Drodzy państwo,  ja wycofuję swoją kandydaturę. Chciałbym, żeby Joanna Scheuring
-Wielgus pracowała w tej podkomisji. Chciałbym państwu powiedzieć, że jestem zaże-
nowany tym głosowaniem, dlatego że moje kompetencje w zakresie prawa autorskiego 
są wieloletnie, poparte praktyką zawodową. Jest niedopuszczalne, żeby taka sprawa, jak 
prawo autorskie, które było jednym z głównych zadań mojej pracy przez wiele lat, była 
poza moją aktywnością parlamentarną. To jest po prostu skandal i życzę państwu z PiS, 
żebyście po prostu mieli trochę wyobraźni na przyszłość. Dziękuję bardzo.

Poseł Joanna Lichocka (PiS):
Czy w takim razie mogłabym zaapelować do pani Scheuring-Wielgus, żeby zrezygno-
wała?  Ja popieram pana Mieszkowskiego. Rzeczywiście  uważam,  że jego  kompeten-
cje, jeśli chodzi o prawo autorskie, są wysokie, jest praktykiem, tak więc ja bym może 
zaapelowała do Nowoczesnej o wycofanie jednej kandydatury, jeżeli z parytetu wynika 
taka proporcja i może pani Scheuring-Wielgus ustąpi. Niewątpliwie pana kompetencje 
są wyższe.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Pani przewodnicząca, dwie osoby z Nowoczesnej byłyby nadreprezentacją, która nigdy 
nie była stosowana w tworzeniu ani komisji, ani podkomisji. Nigdy pani nie robiła takich 
wyjątków przez wiele lat, kiedy była przewodniczącą. Chciałabym, żeby to było jasne. 
Procedujemy zgodnie z zasadami. Dwukrotnie prosiłam Nowoczesną, aby państwo zasta-
nowili się nad tym, czy na pewno wystawiają dwie osoby. Bardzo proszę – pani poseł…

Poseł Joanna Scheuring-Wielgus (N):
Czy ja mogłabym dojść do głosu? Szanowni państwo, tutaj nie było żadnego parytetu. 
Zostało nam narzucone to, jak ma wyglądać ta podkomisja. Po drugie – w trakcie gło-
sowania dodatkowo dokooptowała pani do głosowania osobę z PiS, czyli kolejną, zatem 
z PiS jest dokładnie 6 osób, a w momencie kiedy było głosowanie na moją kandydaturę 
i na kandydaturę Krzysztofa Mieszkowskiego pani koledzy i koleżanki powiedzieli o nas, 
że jesteśmy wyborem pomiędzy dżumą a cholerą. Prosiłabym,  aby pani  powiedziała 
swoim kolegom i koleżankom, żeby w ten sposób nie odzywali  się do nas, a my sami 
podejmujemy decyzję.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
No więc podjęliście państwo decyzję i efekt jest taki, bardzo mi przykro. To jest decyzja 
pani poseł Scheuring-Wielgus. Bardzo proszę – pan przewodniczący Mieszkowski.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Chciałbym zwrócić państwa uwagę na to, że komisja kultury nie jest komisją amatorów 
i amatorek, które aspirują do stanowienia prawa nie mając po temu żadnych kompeten-
cji. To jest po prostu niedopuszczalne, żebyśmy tworzyli prawo nie posługując się kom-
petencjami zawodowymi, które chyba są przydatne naszemu społeczeństwu czy powinny 
być przydatne. Tutaj jakikolwiek parytet i przemocowa propozycja, żeby PiS miało w tej 
komisji większość,  jest niezrozumiała. Przecież mamy ustanowić taką ustawę,  takie 
prawo, żeby to służyło polskim twórcom, polskim artystom. Musicie państwo to wiedzieć.
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Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Panie pośle, ale o parytecie w parlamencie decydują wyborcy nie my. Państwo zdecydo-
waliście, jak zdecydowaliście. Ja mogę powiedzieć tylko tyle, że zapraszam pana jako nie
-członka do współpracy w trakcie prac podkomisji. Bardzo serdecznie pana zapraszam, 
bo też jest możliwe, że pan może brać udział w pracach komisji, tylko nie jako członek.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Jeszcze jedno zdanie, jeśli można.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Bardzo proszę.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Panią, która  zaproponowała paniom  i posłankom  i posłom  taką alternatywę między 
dżumą a cholerą, proszę, by nas przeprosić, bo to po prostu jest skandal.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Ale ja nie słyszałam, żeby ktoś powiedział coś takiego.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Ja słyszałem.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Szanowni państwo, wyczerpaliśmy już porządek obrad. Wybraliśmy podkomisję. Rze-
czywiście pani marszałek zgłaszała się wcześniej, przepraszam bardzo. Proszę – jeszcze 
pani marszałek.

Poseł Małgorzata Kidawa-Błońska (PO):
Chciałam powiedzieć, że na tej sali jest kilkoro posłów z Platformy i z PiS, mogę powie-
dzieć, że są 4 osoby, które pracowały w ostatnich kadencjach nad prawem autorskim. 
Te osoby doskonale wiedzą, jak trudna jest to materia, żmudna i jak trzeba się opierać 
na współpracy z ekspertami. Dlatego przekonanie, że mając większość można stworzyć 
lepsze prawo, jest nierealne.
Pani poseł Kruk była w takiej podkomisji i wie, jaka to była bardzo trudna materia, 

jak ważyliśmy każde słowo i każdy poseł, który chciał współpracować w tej podkomisji, 
słuchać i chciał przychodzić na jej posiedzenia, był na wagę złota. Znając pani doświad-
czenie w tej sprawie i wiedząc, jak pani pracowała w tej Komisji, jestem trochę zasko-
czona, że uważamy, że akurat w tym jest potrzebne aż tak twarde postawienie, że ktoś 
może pracować. Ja też uważam, że pan poseł powinien współpracować  i przychodzić 
na posiedzenia podkomisji.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Przecież zaprosiłam pana posła – zaprosiłam nie jako członka, a jeśli chodzi o parytety, 
to jeszcze raz powtórzę. Procedujemy zgodnie z zasadami tak, jak zawsze było w parla-
mencie. O parytetach decydują wyborcy. Bardzo proszę – pan poseł Furgo, ale to może 
już na posiedzeniu podkomisji.

Poseł Grzegorz Furgo (PO):
Tu nie chodzi o mnie. Pani poseł, pani dobrze wie i trochę jestem zdziwiony, że będziemy 
stosować parytet w dziedzinie, o której tak mało ludzi nawet w kraju wie. Na palcach 
jednej ręki można policzyć prawników, którzy się na tym znają. Tu nie powinno być żad-
nych parytetów, bo temat jest niesłychanie skomplikowany i powinni zasiadać fachowcy.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Panie pośle, to ciekawe odkrycie, naprawdę, po 8 latach rządzenia PO, że parytetów nie 
ma w parlamencie. Teraz doszliście do tego wniosku, to bardzo ciekawe…

Poseł Grzegorz Furgo (PO):
Pani poseł, mówimy o prawie autorskim.
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Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Wyczerpaliśmy porządek obrad i zamykam posiedzenie Komisji. Bardzo proszę członków 
podkomisji o pozostanie, abyśmy mogli się ukonstytuować. Dziękuję bardzo.


